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Referat fra møde i det midlertidige udvalg vedrørende patientsikkerhed  
den 8. december 2014.   
 
 
Der var afbud fra Henrik Fjeldgaard og Susanne Buch Nielsen. 
  
Mødet blev hævet kl. 16.30. 
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1. Møde med Aarhus Universitetshospital om patientsikkerhed 

 

Beslutning 

 
Temaet for mødet med Aarhus Universitetshospital var ”It og patientsikkerhed”.   
Der var indledningsvis et oplæg ved direktør Gert Sørensen og sygeplejefaglig direktør 
Vibeke Krøll om patientsikkerhedsorganisationen og samarbejdet med IT-organisationen, 
herunder om de typiske utilsigtede hændelser med relation til IT-systemerne. Der blev 
her samtidig orienteret om, hvordan man på Aarhus Universitetshospital følger op på de 
utilsigtede hændelser. Her blev det fremført, at det er vigtigt at være bevidst om, at 
rapporteringer og analyser af utilsigtede hændelser ikke kan stå alene, men at det sund-
hedsfaglige personales kompetencer og arbejdsvilkår mv. er helt afgørende for at få 
nedbragt antallet af utilsigtede hændelser. 
  
Der var i den forbindelse en drøftelse af, hvorvidt den gældende lovgivning om rapporte-
ring af utilsigtede hændelser nødvendigvis sikrer den bedst mulige forebyggelse af util-
sigtede hændelser, idet der måske bør være stærkere fokus på analyse af de alvorlige 
utilsigtede hændelser.  
  
Der blev herefter sat fokus på tre helt centrale it-temaer på hospitalerne: Det Fælles 
Medicinkort (FMK), MidtEPJ og Medcom.  
  
Ledende overlæge Stinne Kvist, Nyremedicinsk afdeling, holdt et oplæg om FMK med en 
beskrivelse af status, muligheder og udfordringer i systemet. Der er bred enighed om, at 
et velfungerende FMK vil være til stor gavn for patientsikkerheden ikke bare på hospita-
lerne, men i hele sundhedsvæsenet. Der blev peget på hovedproblematikker i forhold til 
at FMK kan fungere mere optimalt. Det drejer sig dels om en forbedring af systemets 
funktionalitet, så det bliver mere brugervenligt, og dels om at få skabt en højere anven-
delsesgrad af systemet – både på hospitalerne og i praksissektoren. Der er derfor igang-
sat en række initiativer med henblik på at forbedre systemet både teknisk/funktionelt og 
i forhold til at få højnet anvendelsesgraden. 
  
Overlæge Karsten Fogh, Dermatologisk afdeling, holdt et oplæg om Midt EPJ og patient-
sikkerhed. MidtEPJ giver en række fordele ved samlingen af mange relevante oplysninger 
i et system, men der er stadig nogle ønsker til funktionaliteten af systemet. I forbindelse 
med dette oplæg var der en drøftelse om patienternes ret til at se egne data med det 
samme de foreligger. 
  
Endeligt blev der sat fokus på den elektroniske kommunikation i sektorsamarbejdet og 
patientsikkerhed (MedCom) ved et oplæg fra ledende overlæge Else Marie Damsgaard og 
oversygeplejerske Kirsten Rahbek, Geriatrisk afdeling. MedCom giver i princippet gode 
muligheder for at kommunikere om patienten mellem hospital og kommune i forbindelse 
med patientens overgang mellem de to sektorer. I praksis er der dog et ønske om at 
”bløde op” på nogle af de retningslinjer, der er omkring brugen af systemet med henblik 
på at skabe en mere smidig og fleksibel kommunikation mellem parterne. 
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Der var et ønske om en elektronisk platform, hvor sundhedsvæsenet og kommunen m.fl. 
kan kommunikere direkte med borgeren/patienten selv om den pågældendes sygdoms-
relaterede forhold. En sådan platform vil også kunne være med til at give pårørende 
bedre muligheder for at være informeret i de tilfælde, hvor borgeren ønsker dette.  
I forbindelse med oplægget var der en løbende og åben dialog mellem mødedeltagerne. 
  
Udvalget noterede en række vigtige pointer fra besøget på Aarhus Universitetshospital i 
forhold til patientsikkerhedsarbejdet: 
  

• Velfungerende og relevante it-systemer er et vigtigt redskab i arbejdet for at mi-
nimere antallet af utilsigtede hændelser.  

• FMK, MidtEPJ og MedCom er systemer og standarder, som på rigtig mange punk-
ter lever op til kravene, men der er fortsat forskellige relevante ønsker om øget 
funktionalitet og smidighed. 

• Elektroniske systemer kan ikke stå alene. Det er en forudsætning for systemernes 
succes, at brugerne kender og bruger systemet efter hensigten. 

• Elektroniske systemer og retningslinjer kan supplere og understøtte, men ikke er-
statte det sundhedsfaglige skøn i forhold til patienterne. En forudsætning for at 
foretage de rigtige sundhedsfaglige skøn er et personale med de rette kompeten-
cer og arbejdsvilkår. 

• Et velfungerende FMK er en væsentlig forudsætning for at nedbringe antallet af 
utilsigtede hændelser vedrørende medicinering. En central forudsætning for dette 
er, at anvendelsesgraden af systemet øges i alle sektorer. 

• Den kommunale sektor og de praktiserende læger og speciallæger er vigtige og 
nødvendige parter i forhold til at nedbringe antallet af utilsigtede hændelser.  

• Der er et behov for at etablere en elektronisk platform for direkte kommunikation 
med patienterne.  

  
Henrik Fjeldgaard og Susanne Buch Nielsen var forhindrede i at deltage i sagens behand-
ling. 
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2. Godkendelse af referat 

 

Beslutning 

 
Det midlertidige udvalg vedrørende patientsikkerhed godkendte referatet fra mødet den 
1. oktober 2014. 
  
Henrik Fjeldgaard og Susanne Buch Nielsen var forhindrede i at deltage i sagens behand-
ling. 
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3. Orientering om status på EPJ-opdateringer 

 

Beslutning 

 
It-direktør Lars Ole Dybdal deltager på udvalgets næste møde den 18. februar 2015 med 
henblik på at redegøre nærmere for arbejdet med it og patientsikkerhed i Region Midtjyl-
land. 
  
Det blev aftalt, at det udarbejdede notat om patientsikkerhed og it-drift sættes på dags-
ordenen på udvalgets næste møde i forbindelse med mødet med It-direktør Lars Ole 
Dybdal.   
 
Henrik Fjeldgaard og Susanne Buch Nielsen var forhindrede i at deltage i sagens behand-
ling. 
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4. Opsummering på mødet 

 

Beslutning 

 
Udvalget tilkendegav stor ros til Aarhus Universitetshospital for et godt møde med man-
ge brugbare input til udvalgets videre arbejde. 
  
Udvalget drøftede muligheden for at styrke opmærksomheden og fokuseringen på pati-
entsikkerhed hos det sundhedsfaglige personale via notitser med beskrivelse af utilsigte-
de hændelser.  
 
Henrik Fjeldgaard og Susanne Buch Nielsen var forhindrede i at deltage i sagens behand-
ling. 
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5. Gensidig orientering og eventuelt 

 

Beslutning 

 
Udvalgets studietur til West Hertfordshire Hospitals 
Administrationen har fået et positiv tilsagn til datoen for studieturen fra West Hert-
fordshire Hospitals i London den 1. til 4. juni 2015. 
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Hospitalet vil sende et forslag til program for besøget, men administrationen har ikke 
endnu modtaget dette program. Når forslaget til program for besøget foreligger fra West 
Hertfordshire, vil administrationen udarbejde et samlet program for studieturen, som vil 
blive sendt til udvalget til skriftlig høring, inden forslaget om en studietur forelægges 
forretningsudvalget og regionsrådet til godkendelse. 
  
Oplæg til udvalget ved lægefaglig direktør Dorte Crüger, Sygehus Lillebælt 
Der er lavet en aftale med lægefaglig direktør Dorte Crüger, Sygehus Lillebælt, om et 
oplæg for udvalget om patientsikkerhedsarbejde på udvalgets møde den 28. maj 2015.  
  
Region Midtjyllands Kvalitetskonference 
Der blev orienteret om, at Region Midtjylland afholder Kvalitetskonference 2015 den 29. 
januar 2015. 
  
Henrik Fjeldgaard og Susanne Buch Nielsen var forhindrede i at deltage i sagens behand-
ling. 
  
 
 


